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Scénář k videoreportáži 

 

Vypracovaly: Klára Marková, Johana Vondráková, Tereza Vrbová 

Vyučující: Mgr. Ladislav Futtera 

Škola: Gymnázium Dr. Josefa Pekaře, Palackého 211, Mladá Boleslav 

  



Dne 11. ledna 2017 jsme se v naší škole sešly s paní Jaroslavou Strážnickou. 

Paní Strážnická, rozená Mouchová, studovala v letech 1968–1970 a 1972–1976 na našem 

gymnáziu. Otcem paní Strážnické byl voják PhDr. Václav Moucha. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Otec paní Strážnické, podplukovník Václav Moucha. 

 

Paní Strážnická je nejmladší ze čtyř dětí. Učení ji vždy moc bavilo, proto také v roce 

1968 nastoupila zde na experimentální osmileté gymnázium. To bylo ale po dvou letech 

zrušeno. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Než se studenti experimentálního gymnázia museli 

opět vrátit na základní školy, dostali na památku 

alespoň tablo. 



Když do naší země v roce 1968 vstoupila sovětská vojska, tak její otec, i přesto, že byl ve 

straně a od začátku věřil všem ideálům komunismu, byl proti vstupu vojsk. 

On nesouhlasil se vstupem spojeneckých vojsk. A jakožto politicky angažovaný pracovník – to 

bylo bráno velmi zásadně – byl požádán, aby to stanovisko odvolal. A on ho neodvolal, takže 

byl vyloučený z armády a byl vyloučený ze strany. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 Z let strávených na našem gymnáziu paní 

Strážnická nejraději vzpomíná na 

chmelové brigády. 



Paní Strážnické byl v důsledku toho, i přesto že byla premiantkou, napsán špatný 

posudek, který jí dost zkomplikoval život. 

Prohlásili, že vychovává dceru v duchu revizionismu a oportunismu a taková výchova není 

žádaná pro socialistického studenta. A proto jsem měla v posudku napsanou dole – i přes 

výsledky studia a výsledky olympiád –, přesto tam byla zásadní věta, pro kterou si žádná škola 

v té době nedovolila studenta přijmout: „Nedoporučujeme ke studiu na vysoké škole.“ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Paní Strážnická sice patřila mezi nejschopnější žáky ve třídě, 

avšak doporučení ke studiu na vysoké škole nedostala… 



Ji a dalších pět studentů, kteří na tom byli podobně, si proto krátce před maturitou 

zavolal tehdejší ředitel František Nerad do ředitelny. 

Pan ředitel si mě zavolal. Šli jsme tam každý sám, abychom asi byli beze svědků, nevím, jak to 

bylo tehdy koncipované, a řekl mi, jestli se nechci vdát. A já jsem říkala: „Ne, mně je 

osmnáct, já chci studovat.“ – „No, tak prostě ty studovat nebudeš! Ty studovat nemůžeš, 

protože nejsme přesvědčeni, že nejsi vychována v duchu revizionismu, oportunismu…“ V té 

době mi tyhle termíny byly celkem neznámé, nebo jsem si až tak pod tím nedokázala vysvětlit 

proč, co jsem tedy provedla. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Ona ale stále chtěla studovat, tak si zvolila – i přesto, že byla humanitně zaměřená – u 

maturity matematiku a dala si přihlášku na Vysokou školu strojně-textilní do Liberce, 

která byla známá tím, že o ni není zájem. Ani zde ale nebyla kvůli posudku přijata. Její 

otec velice trpěl tím, že kvůli němu nemůže jeho dcera studovat, odvolával se na všechny 

možné orgány a snažil se jí všemožně pomoci, a proto jí poté doporučil, aby si udělala 

státnice z ruštiny a angličtiny. Poté jí pomohl sehnat práci v Benátkách nad Jizerou. 

 

 

Fotka paní Strážnické z roku 1976, 

kdy maturovala. 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Přijetí bylo opět zkomplikované, ale zdařilo se. Po dvou letech práce zde jí dal 

zaměstnavatel doporučení ke studiu Vysoké školy ekonomické, na kterou – sice opět 

s problémy – byla přijata. 

 

Pan Moucha se snažil dceři pomoci, jak jen to šlo a zamítavý 

posudek zvrátit. Psal například i na Krajský národní výbor. 

Marně. 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Z doby zaměstnání v Benátkách nad Jizerou. Díky výborným jazykovým znalostem 

mohla paní Strážnická jednat s cizinci. Zde už její „kádrový profil“ vyhovoval. 



Dnes má soukromou kancelář a zabývá se zahraniční obchodem, využívá zde své 

jazykové schopnosti. A také hodně cestuje, ať už pracovně či ve volném čase, a i přesto, 

že není učitelkou, je v této práci šťastná. 

Nakonec jsme paní Strážnickou poprosili o nějaké životní krédo: 

Já bych asi řekla, že když někdo něco chce dokázat, tak to dokáže i přes ty překážky, ale musí 

si za tím tvrdě jít a něco to stojí! 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Z návštěvy gymnázia. 

Listování fotoalby a 

školní kronikou ze 

70. let a momentka 

s doktorem Pekařem. 



Natáčení a zpracovávání videa jsme si moc užily, děkujeme paní Strážnické za 

její příběh, naší spolužačce Marii Puchernové za pomoc s natáčením, panu 

profesorovi Futterovi za jeho pomoc a organizaci, všem učitelům, kteří nás 

omluvili ze svých hodin, a paní knihovnici za poskytnutí dobových kronik a alb. 

 

 


